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مستند

پوستر جشنواره فجر 
بدون تصویر بزرگان سینما!

پوستر سی وششمین جشنواره 
فیل��م فج��ر همزمان ب��ا آغاز 
فعالی��ت هیأت انتخ��اب این 
دوره از جشنواره، رونمایی شد. 
به گزارش ف��ارس، همزمان با 
آغاز به کار هیأت انتخاب بخش س��ودای سیمرغ 
س��ی و ششمین جش��نواره فیلم فجر، با حضور 
محمدمهدی حیدریان رئیس سازمان سینمایی، 
ابراهیم داروغه زاده دبیر جشنواره، اعضای شورای 
سیاس��ت گذاری و اعضای هیأت انتخاب سودای 
سیمرغ، پوستر جش��نواره رونمایی شد. از نکات 
جالب توجه در ارتباط با این پوس��تر، یکی عدم 
حضور رسانه ها برای مراسم رونمایی از این پوستر 
و دیگری بی توجهی به بحث های مطرح شده از 
سوی دبیر پیشین جشنواره در ارتباط با استفاده 
از تصاویر بزرگان س��ینما در طراحی پوسترهای 
جش��نواره فجر است که س��ال گذشته تبلیغات 
زیادی روی آن صورت گرفت ولی گویا دبیر جدید 
اعتقاد چندانی به نظرات دبیر پیش از خود ندارد.

آخرین پلان های »به وقت شام« 
در دمشق

س��ینمایی  فیل��م  پلان ه��ای   آخری��ن 
»به وقت شام« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا این 
روزها در دمشق فیلمبرداری می شود. به گزارش 
مهر، تیم تولید فیلم س��ینمایی »به وقت شام« 
به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا و تهیه کنندگی 
محم��د خزاعی این روزها در س��وریه مس��تقر و 
مش��غول ضبط پلان های باقی مان��ده این اثر در 
دمشق است. گروه »به وقت شام« اواخر هفته به 
ایران بازمی گردد. همزمان آخرین مراحل تدوین 
»به وقت شام« توسط مهرداد خوشبخت در حال 
انجام است. موضوع »به وقت شام« درباره داعش 
است. فیلمبرداری فیلم برعهده مهدی جعفری بود 
و ه��ادی حجازی فر و بابک حمیدیان از بازیگران 
ایرانی فیلم  هس��تند. جمعی از بازیگران سوری و 
لبنانی نیز در این فیلم به ایفای نقش می پردازند. 
محمد خزاعی، تهیه کننده ای��ن اثر پیش از این 
فیلمی با ن��ام »امپراطور جهنم« درباره چگونگی 
شکل گیری تکفیری ها تهیه کرد و »به وقت شام« 
دومین فیلم درباره داعش و تکفیری ها در کارنامه 
این تهیه کننده به ش��مار می آید. »به وقت شام« 
یکی از محصولات س��ازمان هنری- رسانه ای اوج 
در سال ۹۶  قرار است در سی وششمین جشنواره 

ملی فیلم فجر رونمایی شود.

ساخت سفارت آمریکا 
در شهرک سینمایی غزالی

»نفوذ«  س��ریال  تهیه کننده 
گفت: بزودی س��اخت سازه 
اصل��ی س��فارت آمری��کا در 
شهرک سینمایی غزالی آغاز 
می شود. محسن علی اکبری، 
تهیه کننده س��ریال »نفوذ« گفت: مدتی است 
در مرحله انتخاب بازیگران هستیم و با مشکلی 
مواجهیم که امیدوارم حل شود. ما برای 3 نقش 
اصلی داس��تان که دانشجو هستند به دنبال 3 
جوان )2 دختر و یک پس��ر( در رده سنی بین 
20 تا 25 سال هستیم. ما تمام تلاش مان بر این 
است تا 3 چهره جدید به تلویزیون و سینمای 
ایران معرفی کنیم اما با شرایط موجود نمی توانیم 
چهره ای را از طریق با این سریال معرفی کنیم. 
علی اکبری با اشاره به لوکیشن های این سریال 
گفت: لوکیشن های تهران همگی قطعی شده 
و نزدیک به 50 لوکیش��ن در لواسانات، جنوب 
و ش��مال تهران داریم. ب��ه این دلیل که برخی 
مناطق مرکزی تهران بافت و معماری قدیمی 
داش��ته و نیاز به بازس��ازی نداشت، بیشترین 
لوکیشن های مان در مرکز شهر است و امیدواریم 
سریال موفق ضدآمریکایی را در ایران بسازیم. 
بزودی ساخت س��ازه اصلی سفارت آمریکا در 

شهرک سینمایی غزالی آغاز می شود. 

تولید انیمیشن 
»ترامپ، عروسک سخنگو« 

قسمت جدید انیمیش��ن ترامپت با عنوان 
»ترامپ، عروسک سخنگو« تولید شد. به گزارش 
ایس��نا، در واکنش به س��خنرانی ترامپ و اعلام 
بیت المقدس به عنوان پایتخت رژیم صهیونیستی 
قسمت جدیدی از مجموعه انیمیشن ترامپت با 
عنوان »ترامپ، عروسک سخنگو« در استودیوی 
رضوان تولید و منتشر شد. مجموعه انیمیشن 
طنز ترامپت در ۱00 قسمت یک دقیقه ای و  به 
کارگردانی رسول آذرگون و تهیه کنندگی اسدالله 
دیانتی در استودیوی رضوان تولید و به صورت 
گس��ترده در فضای مجازی منتش��ر می شود. 
مجموعه انیمیشن ترامپت به دلیل صامت بودن، 
توانسته با مخاطب گسترده تری در کشورهای 
مختلف ارتباط برق��رار کند. این مجموعه طنز 
به س��فارش مرکز تولید و نشر دیجیتال انقلاب 

اسلامی )متنا( تولید می شود.

حضور 5 مستند از روایت فتح 
در سینما حقیقت

»گیسوان حلب«، »همشهری 
جنگ«،  »میکل آنژ افغانستان« 
، »اشرف همزاد شاه« و »عشق 
به س��بک دیکتاتور« تولیدات 
روای��ت فت��ح هس��تند که در 
یازدهمین جشنواره سینما حقیقت حضور دارند. 
به گزارش روابط عمومی بنی��اد فرهنگی روایت 
فتح، در یازدهمین دوره جشنواره سینما حقیقت 
گروه مس��تند روایت فتح در بخش  های مسابقه 
ملی و جایزه شهید آوینی با مستندهای »اشرف 
همزاد ش��اه« به کارگردانی س��عیده نیک اختر، 
احمدزای��ری،  از  کاری  »همش��هری جن��گ« 
»عش��ق به س��بک دیکتاتور« س��اخته یاسمن 
ش��ریف منش، »گیس��وان حلب« ساخته میثم 
صبوحی و »میکل آنژ افغانس��تان« به کارگردانی 
محم��د صفا حضور پیدا کرده اس��ت. »اش��رف 
همزاد شاه« به شخصیت شناسی و زندگی اشرف 
پهلوی می پردازد. در این مس��تند برای استناد و 
استحکام بیشتر مستند از شاهدان عینی که در 
کاخ سلطنتی تردد داشته اند نیز استفاده شده و 
مصاحبه   هایی از این دست نیز در فیلم وجود دارد. 
»همشهری جنگ« که زندگي 3 کودک سوري 
را روایت مي کند، رویاهایی که کودکان در س��ر 
می پرورانند را دستمایه ساخت مستند قرار داده و 
نگاهی متفاوت به موضوع کودکان و جنگ دارد. 
»گیسوان حلب« مستندی درباره زنان و وضعیت 
جنگی اس��ت و تاثیری که هر ک��دام بر دیگری 
می گذارند. صبوحی در این مس��تند، نگاهی تازه 
به »زنان جنگ« داش��ته است. »عشق به سبک 
دیکتاتور« ک��ه روایتی نو از زندگی ش��خصی و 
خانوادگ��ی صدام از زبان معش��وقه او اس��ت نیز 
از دیگر آثار روایت فتح اس��ت که در جش��نواره 
حقیقت حضور دارد. »میکل آنژ افغانس��تان« نیز 
مستندی درباره یک هنرمند مجسمه ساز افغان 
به نام علیخان عبداللهی اس��ت که از سال ۶8 به 
ایران مهاجرت کرده و در تهران مش��غول به  کار 

شده  بود.

»ناآباد« در ایستگاه پایانی
مستند »ناآباد« که مراحل ساخت آن بیش 
از یک س��ال و نیم به درازا کشیده بود بالاخره 
پ��س از صداگذاری نهایی آماده نمایش ش��د. 
به گ��زارش »وطن امروز«، »ناآباد« مس��تندی 
پژوهشی در ارتباط با تاثیر شهر بر انسان هاست 
و ب��ا اس��تفاده از تصاوی��ر متع��ددی از نمای 
ساختمان ها و تابلوهای تبلیغاتی که امروزه با 
گسترش شهرنشینی یکی از مراجع فکری مردم 
به شمار می رود تولید شده است. در این مستند 
متخصصان شهرسازی و معماری همچون دکتر 
جهانشاه پاکزاد، دکتر امیرمسعود انوشفر، دکتر 
حیدر جهانبخش، دکتر عبدالرحمان نجل رحیم 
مغزپژوه و عصب شناس، دکتر نعمت الله فاضلی 
جامعه ش��ناس و تعدادی دیگر از اساتید رشته 
معماری حضور دارند. کارگردانی این مس��تند 
55 دقیقه ای را امیر عظیمی و محسن صادقی 
بر عهده داش��تند و تهیه کنندگی آن را روح الله 
رفیعی انجام داده و مجری طرح خانه فرهنگ 
و رس��انه ثائر است. از دیگر عوامل این مستند 
می توان به فرهاد غلامی )تدوینگر(، امیر خدایی 
و علی حیدری )تصویربرداران( و امیرحس��ین 

میرصابری )مدیر تولید( اشاره کرد.

آیا نولان کارگردان
 جیمز باند ۲5 می شود؟

کریس��توفر ن��ولان در حال 
مذاک��ره با کمپانی س��ازنده 
فیلم جیمزباند برای نشستن 
کارگردان��ی  صندل��ی  روی 
از  فیل��م  بیس��ت وپنجمین 
این مجموعه اس��ت. به گزارش مهر، جیمزباند 
25 آخری��ن فیلمی اس��ت که دنی��ل کریگ 
در نق��ش مامور 00۷ ظاهر می ش��ود و گفته 
می ش��ود این فیلم را احتمالا کریستوفر نولان 
کارگردانی می کند. اوایل امس��ال وقتی نولان 
برای فیلم »دانک��رک« در حال مصاحبه بود، 
لاب��ه لای حرف هایش گریزی هم ب��ه این زد 
ک��ه با تهیه کنن��دگان 00۷ گفت وگویی برای 
کارگردانی این فیلم داشته است. او گفت بدش 
نمی آید در این مجموعه دست به نوآوری هایی 
بزند: یک فیلم باند، مسلما. من با باربارا بروکولی 
و مایکل جی ویلس��ون تهیه کننده طی سال ها 
صحبت هایی داشته ام. عمیقا این شخصیت را 
دوست دارم و همیشه هیجان زده هستم ببینم 
آنها با این قهرمان چه کارهایی انجام می دهند. 
ش��اید یک روزی هم عملی بش��ود. البته باید 
به آدم نیاز داش��ته باشند. مجموعه باید نیاز به 
ابتکاری نو داشته باشد، باید به شما نیاز باشد. 
اما آنها در حال حاضر خیلی خوب کارش��ان را 
انجام می دهند. در حالی که پیش بینی می شد 
احتم��الا نولان باید فیلم بع��دی را بعد از کنار 
رفتن دنیل کریگ کارگردانی کند، اکنون گفته 
شده این کارگردان برای کارگردانی جیمزباند 

25 وارد مذاکره شده است.

احسان سالمی: مرتضی علی عباس میرزایی را عمدتا 
با آثار مس��تند دفاع مقدس می شناس��ند. آنچنان 
ه��م با آب و ت��اب از جنگ تحمیلی و عملیات ها و 
س��ردارها صحبت می کند که انگار خودش وس��ط 
می��دان جنگ بوده اس��ت، اگرچه او از نس��ل دهه 
شصتی هاس��ت و مانند بسیاری از ما با خاطره  های 
جنگ بزرگ شده است اما گرایش او به دفاع مقدس 
باعث ش��ده اطلاعاتش در این حوزه بالا باش��د. او 
مسیر فیلم  های کوتاه داستانی    اش را هم درباره شهدا 
ادامه داد. ش��اید این مقدمات کمک کننده باشد تا 
بفهمیم چرا عباس میرزایی انزوا را ساخته است؟! او 
به دنبال قهرمان اس��ت؛ شاید بهتر باشد بگوییم او 
عاشق قهرمان است. او همیشه در حوزه دفاع مقدس 
کار می کرده است، چون قهرمان هایش آنجا بودند و 
حالا هم در سینمای داستانی دنبال قهرمان  سازی 
اس��ت. گفت وگو قرار بود صرفا درباره فیلم »انزوا« 
نخستین تجربه بلند سینمایی عباس میرزایی باشد 
اما بحث فراتر از فیلم او درباره »قهرمان در سینما« 

پیش رفت.
***

 به عنوان نخس�تین سوال دوس�ت دارم کمی در 
ارتباط با ایده س�اخت این اث�ر صحبت کنیم؛ انزوا 

چگونه متولد شد؟ 
»انزوا« قصه ای بود که احمد رفیع زاده نوشته بود 
و من آن را برای نخستین بار در دفتر امیر سماواتی 
خوان��دم و از آن خوش��م آمد. بعد از مدتی تصمیم 
گرفتم این کار را بسازم و با پیمان جعفری صحبت 

کردم و او پذیرفت تهیه کننده 
کار باشد. ما س��یناپس کار را 
به ارشاد دادیم، چون هنوز آن 
موقع فیلمنام��ه کاملی از کار 
نداش��تیم. در ارشاد فیلمنامه 
ما را رد کردند و گفتند ساخت 
این فیلمنامه ب��رای فیلم اول 
به صلاح ش��ما نیست و بهتر 
است فیلمنامه کمدی بدهید! 
ولی من گفت��م این فیلمنامه 
دغدغه من است و نمی توانم به 

این راحتی از آن بگذرم. ما برای جلسه پیش آقای 
حبیب ایل بیگی )معاون نظارت و ارزش��یابی وقت( 
رفتیم و در جلسه با ایشان مشخص شد آقای اکبر 
نبوی فیلمنامه م��ن را رد کرده اند و نظراتی دارند. 
من بعد از فهمیدن این موضوع چند باری با ایشان 
صحبت کردم. وقتی وارد جزئیات نظر ایشان درباره 
دلایل مخالفتش با س��اخت این اثر ش��دم، متوجه 
شدم او نگاه متفاوت و اتفاقا جذابی نسبت به قصه 
دارد که اصلا در ذهن من نبود و اتفاقا همین نکته 
بعدها در س��اخت اثر خیلی به من کمک کرد. در 
نهایت بعد از بازنویس��ی فیلمنامه توانس��تم پروانه 

ساخت اثر را بگیرم و وارد تولید شدیم. 
 روال معمول س�ال های اخیر س�ینمای ایران این 
اس�ت که اغلب فیلمس�ازان کار اولی برای ورود به 
جریان فیلمس�ازی یا س�راغ فیلم ه�ای اجتماعی 
آپارتمانی می روند یا فیلم های کمدی ولی ش�ما در 
»ان�زوا« کار دیگری کردید و س�راغ خلق قهرمان 
رفتید؛ چه ش�د که تصمیم گرفتی�د از این الگوی 

همیشگی پیروی نکنید؟
اج��ازه بدهی��د قب��ل از ج��واب به این س��وال 
خاطره ای تعریف کنم که شاید به جواب این سوال 
 هم کمک کند. من چند وقت قبل به فستیوال فیلم 
»Camera Image« لهس��تان رفت��ه بودم. این 
جش��نواره به نوع��ی اس��کار فیلمبردارهای جهان 
اس��ت ولی تا امروز فیلم های کم��ی از ایران به این 
جشنواره رفته است. وقتی از تعدادی از فیلمسازان 
حاضر در جش��نواره خواستم برای دیدن فیلم من 
به سالن بیایند، خیلی از آنها می گفتند: »حتما این 
فیلم هم یک کپی از جدایی نادر از سیمین است!« 
آنها می گفتند شما فیلمس��ازان ایرانی جدایی نادر 
از س��یمین را الگوی خودتان ق��رار دادید و از روی 
آن کپی می کنید و فیلم می س��ازید ولی من اصرار 
می کردم که اینگونه نیست و فیلم من اثری متفاوت 
است. جالب اینکه وقتی فیلم من در جشنواره نشان 
داده ش��د یکی از نخستین واکنش ها در سالن این 
بود که چقدر این فیلم با فیلم هایی که از سینمای 
ایران دیدیم متفاوت بود. یکی از آنها فردی بود که 
مدرک بالایی در فیلمسازی داشت و به من می گفت 
شما در روایت و تدوین به یک موقعیت منحصربه فرد 
رس��یدید و من فقط می خواهم با شما حرف بزنم 
و ببینم چگونه به این ش��یوه فیلمسازی رسیدید. 
واقعیت این است که من از یکجایی به بعد در مسیر 
فیلمسازی کوتاه و مستندم بویژه در ارتباط با آثاری 
که پیرامون شهدا ساختم، سعی کردم به یک شیوه 
روایی جدید برسم و همین باعث شد سعی کنم در 
سینما به خودم برسم و ادای کسی را در نیاورم. نکته 
دوم این اس��ت که من برعکس بسیاری که عاشق 
س��ینمای اروپا هستند و حتی الان تا حدودی این 
موضوع مد هم شده، عاشق سینمای قهرمان محور و 
هالیوود هستم. سینمای هالیوود، آمریکا را صاحب 
تمدن کرد در حالی که تاریخ چندانی ندارد ولی ما 
در ارتباط با تاریخ ایرانی و اس��لامی خودمان هنوز 
هیچ اثری را تولی��د نکرده ایم. ما این همه قهرمان 
در تاری��خ ایران داریم ولی یک فیل��م در ارتباط با 
هیچکدام از این شخصیت ها نساخته ایم. اصلا شما 
یک فیلم س��ینمایی درست و حسابی در ارتباط با 
امام خمینی)ره( دیده اید؟ ولی در ارتباط با »آبراهام 
لینکن« رئیس جمهور کشته شده آمریکا فیلم های 
مختلفی ساخته شده که اتفاقا مخاطب را هم تحت 
تاثیر قرار می دهد.  این نخس��تین باری نیست که 
من با موضوع قهرمان ها فیلم می سازم، چون ما در 

مکتبی بزرگ شده ایم که قهرمان های بسیاری در 
آن وجود دارند. قصه ه��ای مادربزرگ ها را ببینید؛ 

هیچکدام نیست که قهرمان نداشته باشد.
 نکته ای که اینجا به نظر می رس�د این اس�ت که 
ش�اید این فک�ر که ش�ما می گویید من از کس�ی 
تقلید نک�ردم و خ�ودم بودم، 
مربوط ب�ه طرز فک�ر خودتان 
باشد ولی ش�اید مخاطبی که 
در س�ینما ای�ن کار را دیده با 
خ�ودش بگوی�د مرتضی علی 
عباس میرزایی می خواهد ادای 
مسعود کیمیایی و قهرمان های 

فیلم هایش را در بیاورد.  
اول اینکه ما انگشت کوچک 
بزرگان فیلمس��ازی ایران هم 
نمی ش��ویم! دوم اینکه ببینید! 
من در زندگی  حرفه ای ام هیچگاه دس��تیار کس��ی 
نبودم ولی دس��تیاری را هم صرفا به این نمی دانم 
که ما بخواهیم در کنار کسی قرار بگیریم و از او کار 
یاد بگیریم. اصلا گاهی ممکن اس��ت ما کاری را از 

کسی یاد بگیریم که امروز دیگر 
نیست. این یاد گرفتن فقط در 
دستیاری خلاصه نمی شود. من 
از آدم هایی مثل آقای کیمیایی، 
بیضایی، مهرجویی و... کار یاد 
گرفتم. این افراد چه ما دل مان 
بخواهد و چه نخواهد ریشه های 
سینمای ایران هستند و من به 
عنوان یک فیلمساز در دهه ۹0 
باید آنها را بشناس��م و باید به 

مسیری که این بزرگان در گذشته رفته اند، نگاه کنم 
و نباید اش��تباهات موجود در این مسیرها را تکرار 
کن��م. جالب اینکه در داخل ایران برخی می گویند 
تو می خواهی شبیه کیمیایی فیلم بسازی ولی در 
خارج از ایران به من می گویند تو شبیه دیوید فینچر 

و کوئنتین تارانتینو فیلم ساختی.
 ش�اید منظور آنها از چنین تش�بیهی بیشتر به 
خاطر قاعده شکن بودن فیلمسازانی چون فینچر و 
تارانتینو باشد؛ چون شما هم در این اثر چه به لحاظ 

تدوین و چه موسیقی قاعده شکن بودید.
بل��ه! اصلا این نوع از تدوین که در آن کات های 
زی��ادی وجود دارد، اقتضای قصه و فضای فیلم من 
ب��ود. خود من بارها به س��ینما رفت��ه ام و از دیدن 
فیلمی که در آن قصه  بی جهت کشدار می شود، رنج 
کش��یده ام. فیلمی که مثلا فیلمساز می خواسته به 
فیلمسازانی همچون تارکوفسکی ادای دین کند ولی 
الان دیگر زمانی نیست که مخاطب وقت بسیاری 
برای دیدن فیلم داشته باشد. الان زندگی روی ریتم 
تند است و شما به عنوان فیلمساز باید برای وقت و 

هزینه  صرف شده از جانب مخاطب تان ارزش 
قائل باشید؛ پس باید سریع  سراغ قصه بروید و 
بی جهت داستان را کش ندهید. برای همین 

هم قصه ای را انتخ��اب کردم که اتفاقا 
بتواند ب��رای چنین کاری به من 

کمک کند. 
 ام�ا به نظر می رس�د این 

تمرک�ز بیش از حد ش�ما 
ب�ر ف�رم و اصرار ب�ر بالا 
ب�ردن ریت�م قص�ه در 
از یک سو  برخی مواقع 
معرف�ی  ع�دم  باع�ث 

کامل شخصیت ها و ارائه 
تصوی�ری واضح از آنها به 

مخاطب ش�ده و از س�وی 
دیگر باعث عدم توجه ش�ما به 
بحران های قصه و تصنعی شدن 
آنها ش�ده اس�ت، به شکلی که 
یکی از بحران ه�ای اصلی قصه 
شما عدم پیدا شدن یک شارژر 
سوزنی است! اما قبول کنید باور 
اینکه قهرمان اصلی قصه، طی 3 
روز در شهر بزرگی مثل تهران 
نمی تواند یک ش�ارژر س�وزنی 

پیدا کند، کمی سخت است.
بگذاری��د من اول س��والی 
را مط��رح کنم؛ به نظر ش��ما 

قهرم��ان اصلی این قصه 

کیست؟
 به نظرم امیرعلی دانایی باید قهرمان اصلی قصه 

باشد.
اش��تباه می کنید! قهرمان اصلی زهره )همس��ر 
امیرعلی دانایی( است. یعنی شخصیتی که در همان 
دقایق ابتدایی فیلم می میرد. این خاصیت قصه های 
مشرق زمین است که ماجرای آنها با مرگ قهرمان 
آغاز می ش��ود. ما برای ایفای نقش زهره با چند نفر 
از بازیگران سوپراستار سینمای ایران صحبت کردیم 
ولی آنها گفتند نقش کوتاه است و جای کار ندارد؛ 
تا اینکه از طرف تیم س��ازنده کار پیشنهاد شد که 
خواهرم )لعیا عباس میرزایی( این نقش را بازی کند. 
من به او گفتم این کار خیلی س��ختی است، چون 
تو می خواهی نقش قهرم��ان قصه مرا بازی کنی و 
من نسبت به این نقش خیلی حساس هستم. اتفاقا 
الحق و الانصاف هم خوب بازی کرد و خروجی کار به 
قدری خوب شد که خیلی از آن بازیگران سرشناسی 
که قبول نکرده بودند این نقش را ایفا کنند، بعدها از 
این کار پشیمان شدند. در این فیلم قهرمان اصلی، 
کاراکتر »زهره« و شخصیت اصلی کاراکتر »پرویز« 
است که ما قرار است به وسیله 
به پرده هایی  شخصیت اصلی 
از زندگ��ی قهرمان اصلی قصه 
برسیم. پس اصلا خود پرویز و 
شخصیت های اطراف آن خیلی 
مهم نیستند که بخواهیم آن را 
معرفی کنیم، بلکه همه اینها 
در کنار هم چیده شده تا شما 
ب��ه خصلت ه��ا و ویژگی های 
قهرم��ان اصلی قصه که همان 
»زهره« است، پی ببرید. شخصیتی که سعی می کند 
حریم خانواده خود را حفظ کند و آنقدر در این کار 
موفق اس��ت که ما می بینیم حتی شوهر او که یک 
انسان لات و لمپن است و به خاطر یک دعوا حاضر 
می شود فردی را بکشد، حالا تحت تاثیر زن خود به 
قدری به حریم خانواده اهمیت می دهد که وقتی در 

محیطی که فرزندانش حضور 
دارند، کسی سیگار می کشد، 
س��ریع فرزندانش را برمی دارد 

و می رود. 
نکته دیگر این اس��ت که 
من اساس��ا این الگوهایی که 
باید  خیلی ها می گویند یکی 
باش��د، یکی تیپ  شخصیت 
باشد و... را قبول ندارم. شما به 
سینمای هالیوود نگاه کنید؛ در 
آنجا شخصیت اصلی بیرون از 

قاب تعریف می شود؛ چرا؟ چون خود آنها نیز امروز 
به این نتیجه رس��یده اند که نمی توان در 2 ساعت 
فیلم ابعاد مختلف شخصیتی را به طور کامل 
به مخاطب ارائه کرد، چون اساسا قاعده این 

دنیا بر نقص است.
 ب�ا فرض اینکه ن�گاه ش�ما در ارتباط با 
شخصیت پردازی کار درست باشد 
ولی باز هم دلیل انتخاب این نوع 
از موسیقی و اس�تفاده از آن 
برای س�ریع تر کردن ریتم 

قصه را متوجه نمی شوم.
ب��دو  از  موس��یقی 
نوشتن فیلمنامه اینگونه 
طراحی ش��د ک��ه باید 
شخصیت داشته باشد. 
موس��یقی بای��د م��ا را 
دچار قضاوت کند. یعنی 
ما بای��د آن لحظه ای که 
»پرویز« می فهمد ش��ارژر 
س��وزنی همس��رش داخل ماشین 
رفیقش است، به این قطعیت برسیم 
ک��ه  او باب��ت خیانت دوس��تش او را 
خواهد کش��ت ولی او ای��ن کار را نکند. 
یعنی حال درون آن ش��خص را توصیف 
کن��د ول��ی او باز ه��م ای��ن کار را نکند. 
 جالب است که بگویم وقتی برای جشنواره 
»Camera Image« به لهس��تان رفته 
بودم، خیلی ها به من می گفتند این موسیقی 
خیل��ی خوب بود و به م��ا کمک می کرد به 

فضای درون قصه تو نزدیک تر شویم.

 ش�اید به خاطر این است که س�ینمای ما بیشتر 
دیالوگ محور اس�ت و برای مخاطب نیز دیالوگ از 

اهمیت بالاتری برخوردار است.
در س��ینمای خارج از ایران نیز دیالوگ اهمیت 
دارد. اتفاقا یکی از مخاطبان آنجا به من گفت آنقدر 
موس��یقی اثر تو کامل بود که ما نی��ازی به دیدن 
زیرنویس ها نداش��تیم و به طور کامل متوجه قصه 
ش��دیم. اصلا مخاطب ایرانی نیز این اثر را دوس��ت 
دارد. ما در سینما از مردم فاصله گرفتیم. سینمای 
مردم پس��ند ما دنبال قهرمان  اس��ت. مخاطبی که 
امروز می نش��یند و آنلاین به محض ورود سریالی 
مث��ل »بازی ت��اج و تخت« آن را می بیند، عاش��ق 
سینمای قهرمان محور است ولی ما از این نوع سینما 

فاصله گرفتیم.
 مشکل این اس�ت که بخش زیادی از فیلمسازان 
م�ا هم »بازی تاج و تخت« را آنلاین دنبال می کنند 
ول�ی خروج�ی آنها چی�زی برخلاف آن س�ینمای 

قهرمان محوری است که به آن اشاره کردید. 
برای اینکه نگاه س��ینماگران ما دیگر در خیلی 
از م��وارد اصلا ب��ه فروش داخلی نیس��ت، بلکه به 
جش��نواره های خارج��ی و گرفت��ن جای��زه از این 
جشنواره هاست. انتهای نگاه سینمای داخل ما فعلا 
کمدی های زرد است، در حالی که من این را درک 
نمی کنم که اصلا چرا ارشاد با ساخت چنین آثاری 

موافقت می کند؟  
 البته این تعریفی که ش�ما از قهرم�ان قصه ارائه 
می کنید ب�ا تعریف عرفی قهرمان در س�ینما فرق 
دارد، چون فهم ما از قهرمان این اس�ت که یا کسی 
که نق�ش اول فیلم را برعهده دارد، قهرمان اس�ت 
یا کس�ی که کارهای خیلی عجیب و خارق العاده ای 
انجام می دهد که در هر دو صورت با تعریفی که شما 

از قهرمان ارائه می کنید، متفاوت است.
این تعریفی که شما می گویید، تعریفی است که 
برای ش��خصیت اصلی ارائه می شود و در ترجمه به 
اشتباه به عنوان قهرمان معرفی شده است اما طی 
سال های گذشته ما از این تعریف فاصله گرفتیم و 
جالب اس��ت که بگویم مسیر 
فاصله گرفتن ما از این موضوع 
با فیلم هایی ایجاد ش��د که در 
با ش��هدا می ساختیم.  ارتباط 
برای مثال محمدعلی فارس��ی 
مس��تندی در ارتباط با شهید 
صیادش��یرازی س��اخته ک��ه 
قص��ه آن مرب��وط به بع��د از 
ش��هادت اوس��ت و در آن روح 
صیادش��یرازی به مرور زندگی 
خ��ود از بچگ��ی تا ش��هادت 
می پردازد. م��ن بعد از دیدن این مس��تند با آقای 
فارس��ی صحبت کردم. ایشان می گفت یک شهید 
قهرمانان��ه فضای زندگی را ت��رک می کند و تو اگر 
با چنین فضایی قصه خودت را ش��روع کنی، همه 
می گویند چه شد که او به این مرحله رسید و دیدن 
قصه اش برای مخاطب جذاب تر می ش��ود. شما اگر 
به ورود شخصیت های ماندگار سینمای جهان نگاه 
کنید هم می بینید که دقیقا همه آنها نیز به همین 

شکل به قصه ورود کرده اند. 
 اما مخاطب وقتی از سینما بیرون می آید، »پرویز« 

را به عنوان قهرمان قصه می شناسد نه »زهره«.
این دیگر به همان خطایی که در تعریف قهرمان 
وج��ود دارد بازمی  گردد ک��ه باید در ذهن مخاطب 
رفته رفته تعریف درس��ت قهرم��ان را جا انداخت. 
لزوم��ی ندارد قهرمان در همه فیلم حضور داش��ته 
باش��د؛ ممکن اس��ت که قهرمان فقط در 5 دقیقه 
از فیلم حضور داش��ته باشد ولی اگر این قهرمان را 
بازیگر سرش��ناس تری بازی کند، مخاطب از دیدن 
حذف شدن او بیشتر ش��وکه می شود و نتیجه آن 
کنجکاوی بیشتر او برای فهمیدن دلیل حذف این 
قهرمان اس��ت. مثلا ش��ما فرض کنید اگر به جای 
خواهر من، خانم لیلا حاتمی این نقش را بازی کرده 
بود و به یکباره در دقایق ابتدایی فیلم حذف می شد، 
می دانید چقدر تاثیر آن بیشتر می شد؟ اینجا دقیقا 
جایی است که عدم اعتماد به ما کارگردان های فیلم 
اول��ی باعث لطمه خوردن به فیل��م و اثرگذاری آن 
می شود. دلیل این موضوع هم تعیین قهرمان قصه از 
روی میزان حضور او در فیلم است و نه تاثیرگذاری 

آن بر روند قصه.
ادامه در صفحه 5

سینما
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تلویزیون

خبر

سینمای جهان

گفت وگوی »وطن امروز« با مرتضی علی عباس میرزایی
سازنده فیلم سینمایی »انزوا«

مردم در سینما
دنبال قهرمانند!

وقت�ی از تع�دادی از فیلمس�ازان 
حاضر در جش�نواره خواستم برای 
دی�دن فیلم م�ن به س�الن بیایند، 
خیلی از آنها می گفتند: »حتما این 
فیل�م هم یک کپی از جدایی نادر از 
سیمین است!« آنها می گفتند شما 
فیلمس�ازان ایرانی جدای�ی نادر از 
سیمین را الگوی خودتان قرار دادید 

و از روی آن کپی می کنید

لزومی ندارد قهرم�ان در همه فیلم 
حضور داشته باشد؛ ممکن است که 
قهرمان فق�ط در 5 دقیق�ه از فیلم 
حضور داش�ته باش�د ول�ی اگر این 
قهرمان را بازیگر سرشناس تری بازی 
کند، مخاطب از دیدن حذف ش�دن 
او بیشتر شوکه می شود و نتیجه آن 
کنجکاوی بیش�تر او برای فهمیدن 

دلیل حذف این قهرمان است

ما در سینما از مردم فاصله گرفتیم. 
س�ینمای مردم پس�ند م�ا دنب�ال 
قهرمان  اس�ت. مخاطبی ک�ه امروز 
می نش�یند و آنلاین به محض ورود 
س�ریالی مثل »بازی ت�اج و تخت« 
آن را می بین�د، عاش�ق س�ینمای 
قهرمان محور است ولی ما از این نوع 

سینما فاصله گرفتیم
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